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Háttéranyag a sajtó képviselői számára  

Az Árnyékkormány nyolcadik ülésének előterjesztéseiről és tájékoztatóiról  

 

Előterjesztések  

 

Az EU-s források folyósításának aktuális állásáról, a kifizetéshez szükséges 

jogállami feltételek teljesítésének hiányáról 

 

Mint ismert, azokat az uniós pénzeket, amiket a többi EU-tag jelentős részben már el is költött, 

Magyarország továbbra sem kapta meg az elmúlt 13 év kormányzati korrupciója és a független 

igazságszolgáltatás és a jogállam lebontása miatt. Az Orbán-kormány árát tehát nemcsak a 

boltokban fizetjük meg az orbáni inflációval, hanem akkor is, amikor semmi nem épül az országban, 

mert a kormány nem kapja meg az uniós pénzeket. Az Árnyékkormány az ügyben a következő 

megállapításokat hozta: 

 

1. Az Árnyékkormány rögzíti, hogy a kormány négy hónap alatt sem tett semmit a 

felfüggesztett uniós pénzekért, így pedig minden felelősség Orbán Viktort terheli azért, 

hogy ezermilliárdoktól esik el az ország. 

 

2. Az Árnyékkormány teljességgel elfogadhatatlannak tartja, hogy az Országgyűlés, a 

nyilvánosság, és az érdekelt civil szervezetek továbbra sem kapnak semmilyen tájékoztatást 

azokról a tárgyalásokról, amelyeket a kormány Brüsszelben folytat. Hangsúlyozzuk, hogy a 

kormánynak kötelessége lenne nyilvánosságra hozni az EU-val folytatott megbeszélések, az 

Unió felé tett ígéretek minden részletét. Ugyanígy kötelessége az is, hogy a témában érdemi, 

nyílt társadalmi vitát szervezzen, és arra biztosítsa a szükséges időt. A kormány eddigi 

késlekedése, tétovázása, manőverezése, semmiképpen sem lehet indok arra, hogy 

„sürgősségre” hivatkozva korlátozni próbálja akár az Országgyűlés, akár a civil szervezetek 

jogát arra, hogy a javaslatokat érdemben megismerjék, és azzal kapcsolatban véleményt, 

javaslatokat fogalmazzanak meg, illetve, hogy az Országgyűlésben sor kerüljön e javaslatok 

érdemi feldolgozására, részletes megvitatására és beépítésére az új jogszabályok szövegébe. 

 

3. Az Árnyékkormány szerint a kormánynak ebben a helyzetben az a feladata, hogy azonnal 

vonuljon vissza az igazságszolgáltatásban és a felsőoktatásban törvénytelenül megszerzett 

pozícióiból. Gondoskodjon a bíróságok szervezetében az elmúlt 12 év során 

jogszabálysértő módon kikényszerített minden személyi döntés felülvizsgálatáról, az 

akadémiai szabadság visszaállítása érdekében pedig törölje el az egyetemi „modellváltás” 

minden olyan elemét, amely sérti az egyetemek önállóságát.  

 

4. Az Árnyékkormány felszólítja Cser-Palkovics András székesfehérvári polgármestert és Szili 

Katalin lemondott miniszterelnöki megbízottat, hogy előbbi politikai összeférhetetlensége 

és alkalmatlansága, utóbbi pedig méltatlansága és alkalmatlansága miatt haladéktalanul 

lépjenek vissza az egyetemi kuratóriumi megbízatásuktól. Egyben rögzítjük, hogy az 

akadémiai szabadság visszaadásához elengedhetetlen, hogy a szükséges törvényi keretek 

megteremtését követően valamennyi kuratórium valamennyi tagját hívják vissza, és 
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helyükre méltó, szakmailag alkalmas és pártatlan tisztségviselőket állítsanak, átlátható és 

igazságos eljárásban, az egyetemi polgárok és más érdekeltek bevonásával.  

 

5. Az Árnyékkormány az Integritás Hatóság az EU-források 2022 évi jelentésével 

kapcsolatban aggasztónak és megengedhetetlennek tartja, hogy annak elfogadására - a 

kormány védhetetlen teljesítményének takargatásának szándékával - a témában mértékadó 

civil szervezetek jogos szakmai észrevételeinek félresöprése árán került sor. Megállapítjuk, 

hogy a döntés ténye sajnálatos módon igazolja az Integritás Hatóság vezetőinek 

alkalmatlanságával és elfogultságával kapcsolatos aggodalmakat, egyben elvárjuk, hogy a 

kormány az Integritás Hatóság jelentését felülvizsgálatra adja vissza. Végül elvárjuk, hogy a 

kormány ezúttal átlátható és tisztességes módon végrehajtott kiválasztást követően, a 

szükséges személycserékkel gondoskodjon az Integritás Hatóság vezetőinek kinevezésével 

kapcsolatban felmerült kifogások orvoslásáról.  

 

Az Árnyékkormány felkéri a DK országgyűlési frakcióját, hogy az Országgyűlésben – a kormány 

törvényjavaslatának beterjesztését követően, tekintetbe véve az érintett civil szervezetek és az OBT 

álláspontját – a terjessze elő a saját módosító javaslatait, és azokról tájékoztassa a választópolgárokat 

is.  

 

A Liszt Ferenc Nemzetközi Repülőtér tervezett állami felvásárlásának hatásairól és 

esetleges veszélyeiről 

 

Egy év szünetet követően újra napirendre került a Liszt Ferenc Nemzetközi Repülőtér kormányzati 

megvásárlásának a terve. Túl azon, hogy a reptérvásárlásra a Fidesz hatalmi és gazdasági 

befolyásszerzési szempontjain túl nincs igazán észérv, a kormány által korábban kalkulált vételár is 

messze meghaladhatja a reptér valós értékét. A régiós repterek adataiból, az elmúlt évek 

tranzakcióiból, valamint a következő öt év kilátásaiból kiindulva a reptér értéke a Forbes szerint a 

kormány által megajánlott 1680 milliárddal szemben valójában 625 – 699 milliárd forint között 

lehet, valakik tehát nagyon jól járnának a háromszoros áron megvásárolt reptérrel, csak a Magyar 

Állam és a magyar adófizetők nem. 

 

Éppen ezért az Árnyékkormány az ügyben a következő megállapításokat tette: 

 

1. Az Árnyékkormány álláspontja szerint a Budapest Airport piaci érték feletti megvásárlása 

súlyos veszteséget okoz az adófizetők számára, miközben fennáll a tartósan veszteséges 

működtetés, amely évről-évre további veszteségpótlási igényt teremt a költségvetésben. 

 

2. Az Árnyékkormány szerint a repülőtér megvásárlása helyett a rendelkezésre álló forrásokat 

a Lázár János által forráshiány miatt kinullázott, nemzetgazdasági szempontból jelentős 

beruházásokra kellene fordítani.  

 

Az Árnyékkormány felkéri a DK országgyűlési frakcióját, hogy a fenti pontokra vonatkozó 

országgyűlési határozati javaslatát nyújtsa be a Parlamentnek. Lássuk a következő, mai utolsó 

előterjesztésünket! 

 



 

 3 

A pedagógusok közalkalmazotti státuszának megszüntetéséről 

 

A kormányzat március 2-án bocsátotta szakmai vitára a „Köznevelésben foglalkoztatottak 

jogállásáról és egyes kapcsolódó törvények módosításáról” szóló törvénytervezetét, az ún. 

„státusztörvényt”. Az Árnyékkormány szerint ez valójában egy bosszútörvény a tanárok és a diákok 

tiltakozásaira reagálva. Egyrészt a tervezet alapján a nevelőtestület számos kérdésben elveszti 

döntési jogát. Másrészt a tervezet, ahelyett, hogy csökkentené a kritikussá vált pedagógushiányt, 

inkább törvénnyé emeli a káros gyakorlatokat. Harmadrészt a tervezet szankcionálja a sztrájkjog 

gyakorlóit, bünteti a tanulókat a tanítási év lehetséges elnyújtásával, és még kiszolgáltatottabbá teszi 

a pedagógusokat a teljesítményértékelés bevezetésével. Az Árnyékkormány álláspontja ezzel 

kapcsolatban egyértelmű:  

 

1. Az Árnyékkormány visszautasítja a „Köznevelésben foglalkoztatottak jogállásáról 

és egyes kapcsolódó törvények módosításáról” szóló törvénytervezetet, mint olyan 

kormányzati tervezetet, amely az oktatásban meglévő problémák, a pedagógusok 

védelme és a pedagógushiány enyhítése helyett a közoktatásban dolgozók 

megfélemlítését, a munkavállalókat védő garanciális jogok leépítését, a fontosabb 

munkáltatói jogkörök intézményektől való megvonását, és a további értelmetlen 

centralizációt irányozza elő. 

 

2. Az Árnyékkormány tavaly októberi határozata értelmében a fenti törvényjavaslat 

helyett a jogtalanul elbocsátott pedagógusok azonnali visszavételére, a pedagógus-

előmeneteli rendszer szerint besoroltak garantált illetményének 45%-os emelésére, 

a nem pedagógus munkakörben dolgozók fizetésének emelésére, a pedagógus 

munkakörben dolgozók neveléssel-oktatással lekötött munkaidejének 22 órában 

való maximalizálására és a túlóráik kifizetésére, a pedagógiai és gyógypedagógiai 

asszisztensek gyermekfelügyeleti beosztásának heti 35 órás maximalizálására, az 

iskolák önálló gazdálkodási státuszának visszaállítására, és a sztrájktörvény azonnali 

hatályon kívül helyezésére van szükség. 

 
A Pedagógusok Szakszervezete által benyújtott népszavazási kérdésekkel kapcsolatban az 

Árnyékkormány kinyilvánítja, hogy teljes mellszélességgel támogatja a Pedagógusok 

Szakszervezetének céljait és a tanárok közös fellépését. 

 

A fenti előterjesztéseken túl az Árnyékkormány hétfői ülésén az alábbi tájékoztatók 

hangzottak el 

Tájékoztatók:  

• A romák helyzetéről és a nemzetiségi önkormányzatok problémáiról 

• Az európai gazdasági kormányzás reformjáról és annak Magyarországra vonatkozó 
hatásairól  

• Az igazságos nyugdíjszámítás szükségességéről, a legnagyobb nyugdíjasszervezetekkel 
folytatott szakmai munka fejleményeiről  

• A NATO-bővítés aktuális fejleményeiről  

• Az Árnyékkormány „Best practice-ek a környezetvédelem területén című” konferenciájáról 

• Az öntözési lehetőségek fejlesztéséről szóló stratégia kidolgozásának állásáról 


